

1:75 000

EN RU

WATER TOURISM  
MAPКАРТА ВОДНОГО  
ТУРИЗМА106 KM PADDLING  
НА КАНОЭ8 ROUTES  
МАРШРУТОВ3 DAYS  
ДНЕЙLatvia / Латвия  
Svētupe,  
Jaunupe, VitrupeUpes  
oga

www.riverways.eu



**EN The Svētupe River** runs out from the north of Dūņezers, and flows into the Gulf of Riga near Svētiems village. The major part of the river basin is located in Metsepole Plain, the upper course in wavy plain of Limbaži, but the bottom course in coast of Vidzeme. The river basin is rich of forests and large swamps (Svētupe, the Great Ērgļi swamp, the Great Rustūži swamp). Svētupe in the upper course flows along the shallow, paludified valley, in the middle course – through a deep valley (near Pale its depth – 10 m). By Pārļupīte River it flows to the north, further up the estuary – to the south. The largest tributaries: on the right bank – Lūdiņupe River (22 km), Skīrīņa or Pārļupe River (21 km), Sausupe River (11 km), Vedamurga River (8 km). On the left coast – Arupīte River (16 km), Kulaurga River (5 km). The Svētupe River is internationally defined as the salmon river, where besides salmon and sea trout also many other European significance protected animals – otters, thick shelled river mussel etc. can be found.

It is suitable for paddling in spring, during high water level period, in autumn, or after long rainy periods. It should be kept in mind that the river has quite a lot of beavers and there are various drift dams what make the paddling difficult. It is recommended to do canoeing from Pāle or Lauvas up to Jaunupe canal, through which you can proceed the trip to the Salaca. If you are a skillful paddlers you will love the river also in its upper course choosing whitewater kayaks what allow to enjoy the drift and challenge of shallow overfalls. Similar is situation in section from Jaunupe to Svētiems, where the river flows into the Gulf of Riga, this section will be interesting for adrenaline lovers with appropriate equipment, because after Jaunupe channel that was artificially created in the 17th century Svētupe becomes much narrower because around 2/3 of the river water goes to the Salaca.

**The Vitrupe River** flows out of the Lādes Lake, flows through Skujas Lake, Auziņu Lake, Mazezers Lake and Riebezers Lake. At this section it takes the largest tributaries Kranupīte River and Cimelupe River. It is connected with the Liepupe River by Liepupe – Reinupe canal. After the outlet from Riebezers to Kīrbīži the Vitrupe River flows along ~ 0.5 km wide and 15 m deep valley below which is partially buried ancient valley. Riverbed from Vitrupe village to Kīrbīži is regulated and is not suitable for paddling. We recommend enjoying the upper course of the river during entire season, by going into the trip through series of lakes. This section is suitable for canoeing, while last ~ 7 km of lower course in so called "fifth season" in early spring where valley becomes narrow by showing sandstone cliffs and creating impressive stream will be suitable only for experienced paddlers with appropriate equipment.

**Important to know!**

1. Keep important things in waterproof bag!
2. River behind you stays cleaner – take your waste along with you, do not leave them in camping sites!
3. Contact the boat operator and clarify which section of the river will be suitable for paddling in given season and to your skills!

**RU Светупе** вытекает из северной стороны озера Дуньезерс и впадает в Рижский залив у Светциемса. Большая часть бассейна реки находится на Метсепольской равнине, верхняя часть – на Лимбажской волнистой равнине, а нижняя часть – на Видземском побережье. На территории бассейна много лесов и больших болот (болота Светупес, Лиелаис Эрглю, Лиелаис Рустужу). В верхнем течении Светупе протекает по неглубокой, заболоченной долине (ее глубина около Пале достигает 10 м). До Перльупе она течет на север, а дальше на запад до устья. Самые большие притоки: правобережные – Лудиньупе (22 км), Шкирстиня или Перльупе (21 км), Сausupe (11 км), Ведамурга (8 км), левобережные – Арупите (16 км), Кулаурга (5 км). Светупе считается в мире лососевой рекой, в которой кроме лосося и тайменя обитает много и других охраняемых животных европейского значения – выдра, толстая перловица и т. д.

Для поездок на байдарок река пригодна весной при высоком уровне воды, осенью или после длительных дождей. В верхнем течении реки много созданных болами и нанесенных рекой запруд, которые затрудняют прохождение байдарок. На байдарках типа каное рекомендуется сплав, начиная от Пале или от Лауvas до канала Яунупе, по которому можно продолжить путь до Салаца. Ловким участникам сплава больше нравится верхнее течение реки с использованием байдарок типа каяк для стремительного течения, которые позволяют получить удовольствие от сложности, вызванных наносами и мелководными быстринами. Похожая картина будет на участке от Яунупе до Светциемса, где Светупе впадает в Рижский залив – этот участок интересен для любителей адреналина с подходящим снаряжением, поскольку после канала Яунупе, который был искусственно создан в 17-м веке, Светупе становится и гораздо уже – примерно 2/3 воды из реки переливается в Салацу.

**Витрупе** вытекает из озера Ладе и течет через озеро Скуяс, Аузиню, Мазезерс и Риебззерс. На этом участке она принимает самые большие притоки Кранупите и Цимельупе. Канал Лиепупе – Рейнупе соединяет ее с Лиепупе. После того как она вытекает из озера Риебззерс, до Кирбижи Витрупе течет по долине шириной ~ 0,5 км и глубиной 15 м, под которой находится частично засыпанное древнее русло. Русло от деревни Витрупе до Кирбижи отрегулировано и для сплава непригодно. Рекомендуем весь сезон наслаждаться верхним течением через серию озер, для этого участка подойдут байдарки типа каное, а также последними ~ 7 км нижнего течения в так называемый "пятый сезон" ранней весной, когда долина сужается, обнажаются красные скалы песчаника, и возникнет слабое течение, бороться с которым рекомендуется опытным участникам сплава с подходящим снаряжением.

**Внимание!**

1. Ценные вещи храни в водонепроницаемом мешке!
2. Пусть река после тебя останется чистой – мусор уноси с собой и не оставляй его на месте стоянки!
3. Свяжись с лодочником оператором и выясни, какой участок будет подходить для сплава в конкретный сезон и для твоего умения!

